
تأمين برق خانوارها 
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دركنار انرژي مورد 
ني�از بخش ه�اي 
مختلف كشاورزي، دامداري، پرورش طيور و 
صناي�ع ورامي�ن، از جمله عواملي اس�ت كه 
موج�ب ش�ده ت�ا اي�ن روزه�ا پهناورترين 
شهرستان استان تهران به شدت از كمبود برق 
رنج ببرد.   موضوعي كه موجب ش�د فرماندار 
ورامي�ن روزگذش�ته اعلام كند: »ب�ه منظور 
تأمين برق مورد نياز اين شهرستان، به زودي 
نيروگاه خورشيدي با ظرفيت ۱۰۰ مگاوات برق 
 و س�رمايه گذاري ۱7۰ ميلي�ون يوروي�ي 
در جاده آب باريك ورامين احداث مي شود.«

    
شهرستان ورامين در جنوب شرق استان تهران از 
جمله مناطقي به شمار مي رود كه به علت توانايي 
بالا در زمينه توليدات كش��اورزي، دام و طيور و 
اخيراً وجود كارخانج��ات صنعتي از جمله چرم 
شهر به شدت نيازمند استفاده از انرژي برق است.  
اين مسائل در كنار رشد جمعيت اين منطقه طي 
سه دهه اخير موجب شده تا به شدت مصرف برق 

در اين شهرستان افزايش پيدا كند. 
مدير دفتر مديريت مصرف ش��ركت توزيع برق 
اس��تان تهران با اش��اره به مصرف بالاي انرژي 
برق در شهرس��تان ورامين مي گويد: »وس��عت 
كشاورزي، توس��عه دامداري و پرورش طيور در 
اين منطقه موجب شده تا نزديك به 30 درصد 
برق توليدي استان در ورامين به مصرف برسد.«

افشين بهتوئي با اشاره به ميزان بالاي هدررفت 
انرژي در اين شهرس��تان مي افزايد: »در حالي 
كه اس��تاندارد تلف��ات انرژي در اس��تان تهران 
15درصد است، اين ميزان در شهرستان ورامين 

24 درصد است.«

  5۱ درصد مصرف برق در كشاورزي 
در حالي كه نبود استانداردهاي لازم موجب شده 
تا بيش از 90 درصد آب توليدي در كش��اورزي 
صرف شود، اين مسئله در حال حاضر گريبانگير 
اس��تفاده از برق نيز ش��ده اس��ت.  آمارها نشان 
مي دهد، در حال حاضر 51 درصد برق توليدي 
كشور در كش��اورزي به مصرف مي رسد كه اين 
ميزان از لحاظ اس��تانداردهاي جهاني در سطح 
بس��يار بالايي اس��ت.  مقايس��ه مصرف انرژي 
الكتريكي در بخش كش��اورزي طي س��ال هاي 
80 الي 88 نش��ان مي دهد اين شاخص از 122 
مگاوات ساعت در سال 80 به ازاي هر مشترك، 
به بي��ش از 140 مگاوات س��اعت در س��ال 88 
افزايش يافته اس��ت.  اين در حالي اس��ت كه در 
سال 93 بالغ بر 35353 ميليون كيلو وات ساعت 
برق در كشاورزي ايران به مصرف رسيده كه اين 

ميزان نسبت به سال 92، 2250 ميليون كيلووات 
ساعت افزايش داشته است. 

مديرعام��ل س��ازمان بهره وري مص��رف انرژي 
ايران در اين خصوص مي گويد: »براس��اس آمار 
آژانس بين المللي انرژي، مصرف انرژي در بخش 
كشاورزي ايران 3/3 برابر متوسط جهاني است.« 
سيدحسين سجادي با اش��اره به دلايل افزايش 
مصرف برق مي افزايد: »در حال حاضر پايين بودن 
تعرفه مصرف برق مصرفي در بخش كشاورزي، 
موجب ش��ده تا در اين صنعت بيشترين مصرف 
بي رويه برق را داش��ته باش��يم.« اين كارشناس 
صنعت ب��رق ادامه مي دهد: »ب��راي كاهش اين 
ميزان، بايد استفاده از موتور پمپ هاي با راندمان 
بالا، مصرف برق در ساعت هاي كم باري، كشت 
محصولات متناس��ب به اقليم منطقه، اص�لاح و 
افزايش راندمان تجهيزات نصب شده موجود روي 

چاه هاي كشاورزي دردستور كار قرار گيرد.«
  برق خورشيدي به ورامين مي آيد

هزينه هاي بالاي توليد برق از انرژي فس��يلي و 
بحث آلودگي از جمله مس��ائلي است كه موجب 
شده تا اس��تفاده از انرژي هاي پاك همواره مورد 
توجه كارشناس��ان محيط زيس��ت قرار بگيرد.  
در اين ميان، شهرس��تان ورامين به علت تابش 
آفتاب در بيشتر فصول سال از جمله مناطقي به 
شمار مي رود كه مي تواند با داشتن نيروگاه هاي 
خورشيدي انرژي برق مورد نياز خانوار، كشاورزي، 
دامداري وصنعت اين شهرستان را تأمين كند.  به 
همين منظور در سفري كه چندي پيش تعدادي از 
مسئولان دولتي به اين شهرستان داشتند موضوع 
ساخت نيروگاه خورشيدي در اين شهرستان مورد 
تأييد قرار گرفت.  فرماندار ورامين در اين خصوص 
مي گويد: »به منظور تأمين برق م��ورد نياز اين 
شهرستان به زودي نيروگاه خورشيدي با ظرفيت 
100 مگاوات برق و س��رمايه 1۷0 ميليون يورو 
در ورامين احداث مي شود.« محمدرضا يوسفي 
مي افزايد: »در س��فري كه كارشناسان آلماني، 
ايتاليايي و استراليايي به ورامين داشتند پس از 
بررسي منطقه و با در نظر گرفتن تمامي جوانب، 
زميني به مساحت 100 هكتار در جاده آب باريك 
مشخص و به منظور ساخت نيروگاه برق سولار 
انتخاب شد.« وي با اشاره به توليد 100مگاوات 
برق در اين نيروگاه ادامه مي دهد: »در اين زمينه 
1۷0 ميليون يورو سرمايه گذاري شده و قرار است 
در هفته دولت كلنگ زني شده و ساخته شود.« به 
گفته اين مسئول، از آنجا كه ساخت نيروگاه كار 
عمراني نيست، بلكه به صورت پنل است، لذا قرار 
است اين موضوع به س��رعت انجام شود، اما فعلًا 
نمي ت��وان در خصوص اين پ��روژه و مدت دقيق 

انجام آن زمان قطعي تعيين كرد. 

   اصفهان: فرمانده لشكر زرهي 8 نجف اش��رف اصفهان در مراسم 
گراميداشت شهيد مدافع حرم، محس��ن حججي كه در مسجد جامع 
زرين شهر برگزار شد، گفت: مدافعان حرم در اوج مظلوميت از حريم و 
ارزش ها دفاع مي كنند و اين نخبه نظامي قبل از شهادتش از ناحيه پهلو و 
بازو زخمي شد و سپس به اسارت داعش درآمد كه اين گروه تروريستي 
هم مطابق روال هميشگي، 24س��اعت بعد حججي را ناجوانمردانه به 
شهادت رساندند. سيف الله رشيدزاده با بيان اينكه نسل جوان ما همانند 
دوران دفاع مقدس و چه  بسا بيشتر به دفاع از آرمان ها مي پردازند، ادامه 
داد: در دوران دفاع مقدس رزمندگان اسلام جان خود را فدا مي كردند تا 
به اسلام خدشه اي وارد نشود و ذره اي از خاك كشور به دست دشمنان 
نيفتد و اكنون جوانان غيرتمند و ولايي همين مرز و بوم با فداكردن جان 

خود از حريم و ارزش هاي اهل بيت)ع( صيانت مي كنند. 
   البرز: رئيس سازمان ميادين ميوه و تره بار كرج گفت: نظارت بر بازارهاي 

روز كرج به شكل مستمر توسط ناظران تعيين 
شده انجام مي شود. بهروز ورمهمدي ادامه داد: 
در حال حاضر بيش از 20 بازار روز در كرج فعال 
اس��ت كه طبق تمهيدات برنامه ريزي شده و 
به منظور ارتقاي خدمات رساني، روزانه تحت 
نظارت و بازرسي ناظران قرار مي گيرند. وي، ارائه 
محصولات با كيفيت مطلوب را از اولويت هاي 

مهم سازمان ميادين ميوه و تره بار ذكر كرد و افزود: بر اساس نرخ گذاري در 
سازمان ميادين دو نوع نرخ براي اجناس قابل عرضه در اين بازارها تعيين شده 

است و فروشندگان نيز ملزم به رعايت اين نرخ هاي مصوب هستند. 
   چهارمحال و بختياري: مهرداد رئيسي معاون صنايع دستي و هنرهاي 
سنتي اداره كل ميراث فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري چهارمحال و 
بختي��اري از انعقاد تفاهمنامه همكاري في مابين بس��يج س��ازندگي و 
معاونت صنايع دستي اين استان خبر داد و گفت: طي نشستي در راستاي 
توانمندسازي، ضرورت ايجاد اشتغال پايدار، ترويج و توسعه صنايع دستي 
به ويژه صنايع  روستايي، حمايت از توليد داخلي با توجه به ظرفيت         هاي 
مطلوب بسيج سازندگي اس��تان و تمايل و علاقه مسئولان اين ارگان به 
همكاري دوجانبه اين تفاهمنامه منعقد شد. وي افزود: مهم ترين اولويت 
در اين تفاهمنامه توجه به مناطق محروم و روستايي استان به منظور حفظ 
و توسعه صنايع دستي بومي و محلي، ماندگاري مردم در روستا، جلوگيري 
از مهاجرت به شهرها و ايجاد اشتغال و درآمد پايدار است. در اين تفاهمنامه 
مقرر شده است بسيج سازندگي استان از منابع و امكاناتي كه در اختيار دارد 

حمايت هاي لازم از بخش صنايع دستي را داشته  باشد. 
   زنجان: استاندار زنجان گفت: نبايد تأمين زيرساخت ها و توسعه راه ها 
به قيمت نابودي فضاي سبز و منطقه طبيعي طارم تمام شود. اسدالله 
درويش اميري با اشاره بر ضرورت توسعه راه ها و بهبود زيرساخت هاي 
مورد نياز مردم منطقه گفت: اگر چه شهرستان طارم به زيرساخت هايي 
نظير آب، گاز و مخابرات در اين مناطق ني��از دارد ولي نبايد تأمين اين 
زيرس��اخت ها و توس��عه راه ها به قيمت نابودي و تخريب فضاي سبز و 

منطقه بكر و طبيعي طارم باشد. 

دامنه يكجانشيني و عدم تمايل براي كوچ عشاير 
استان هاي ايلام، لرستان وخوزس��تان، امسال به 
كهگيلويه و بويراحمد رس��يد. اس��تاني كه زماني 
بيش از 90 درصد ساكنانش عشاير كوچ رو بودند 
و حالا 12 درصد باقيمانده هم تحت تأثير شرايط 
خشكسالي، نبود منابع آبي، كمبود مرتع، نبود راه 
مناسب و شرايط زيستي نامناسب ييلاق و قشلاق ها 
ماندن را به رفتن ترجي��ح مي دهند. مديركل امور 
عش��اير كهگيلويه و بويراحمد در اين خصوص با 
بيان اينكه آمار جامعه عش��ايري اس��تان از سال 
1366 تاكنون 10 هزار خانوار كاهش داشته است 
از اين وضعيت ابراز نگراني مي كند و مي گويد: طبق 
سرشماري سال هاي 66، ۷6 و 8۷ جمعيت عشايري 
اين استان 21 هزار خانوار، 19 هزار خانوار و 13 هزار 
و 4۷9 خانوار بوده كه روند كاهشي را در پيش گرفته 

است! وضعيتي كه در صورت تداوم مي تواند سبك 
زندگي عش��ايري را به عنوان قديمي ترين ش��يوه 
زندگي بشر منس��وخ كند. آن هم در شرايطي كه 
درصد قابل توجهي از توليدات دامي مورد نياز كشور 
از فعاليت عشاير به دست مي آيد و عشاير كوچ رو در 

رونق صنعت گردشگري تأثير قابل توجهي دارند. 
   طبيعت با عشاير يار نيست

»امسال آخرين باري است كه كوچ مي كنيم« اين 
جمله اي اس��ت كه طي س��ال هاي اخير ورد زبان 
عشاير اس��تان هاي مختلف شده اس��ت. گفته اي 
كه بر ناهمواري مسير كوچ عشاير و ناگزيري شان 
براي تن دادن به زندگي يكجانشيني دلالت دارد. 
متأسفانه خشكسالي هاي اخير در مناطق قشلاقي و 
كاهش منابع آبي و از بين رفتن مراتع و پوشش هاي 
گياهي سبك زندگي عشاير را تحت الشعاع قرار داده 

است. به عنوان نمونه به دليل نبود مرتع در مسير 
كوچ، عشاير به تعليف دستي دام ها روي آورده اند 
و به همين دليل پياده بردن آنها نفعي به حالشان 
ندارد و از كوچ پياده دس��ت كشيده اند! وضعيتي 
كه در كنار نحوه آبرساني به عشاير با تانكر، ايجاد 
مسائل مالي، از بين رفتن كوچ و كوچ نشيني و عدم 
تمايل عشاير به اين نحوه زندگي را رقم زده است. 
علي  جان درويشي از عشاير استان كهگيلويه در اين 
خصوص مي گويد: تا چند س��ال پيش در راه كوچ 
چندين چش��مه آب و مرتع مناسب وجود داشت 
و دام ها پروار به مقصد مي رس��يدند اما حالا نه از 
چشمه خبري هست و نه از مرتع و پوشش گياهي. 
مجبوريم براي جلوگيري از تلف ش��دن دام ها در 
مسير كوچ آنها را با صرف هزينه هاي زياد با ماشين 
جابه جا كني��م كه خيلي وقت ه��ا نيروهاي منابع 

طبيعي و محيط بانان مانع حركتمان مي شوند. وي 
مي افزايد: وقتي هم به مقصد مي رسيم باز نه آبي 
هست و نه علوفه اي. به همين خاطر امسال آخرين 

باري است كه كوچ مي كنيم!
اين در حالي است كه طبق اظهارات كارشناسان با 
انجام اقداماتي چون توسعه فعاليت در حوزه هاي 
عش��ايري مث��ل راه ان��دازي فعاليت هايي نظير 
باغداري، توس��عه صنايع دس��تي، زنب��ورداري، 
گياهان دارويي، توس��عه و بهبود شبكه راه هاي 
عش��ايري مي توان ش��رايط زندگي و معيش��ت 
عشايران و سبك زندگي كوچ رويي آنها را تداوم 
بخشيد اما ظاهراً اين اقدامات هنوز در دستور كار 

مسئولان مربوطه قرار نگرفته است. 
   زندگي عشايري در راه رسيدن به نقطه پايان 
گويا در پي بروز مشكلات متعدد بر سر راه زندگي 
عشاير، طرح ساماندهي و اسكان عشاير از جمله 
تنها راهكارهايي است كه به طور جدي در دستور 
كار دولت قرار گرفته اس��ت. طرحي كه مشخص 
نيس��ت با توجه به س��هم 59 درصدي عشاير در 
عرصه توليدات س��نتي كش��ور تا چه حد منابع 
اوليه برخي بازاره��اي اقتص��ادي را تحت تأثير 
قرار خواهد داد.   اگر چه طبق اظهارات مسئولان 
كشور طرح اسكان عشاير براي آن دسته از عشاير 
داوطلبي است كه ديگر تمايلي به كوچ ندارند و در 
مكان هايي كه از قبل شناسايي شده اند و توانايي 
حفظ اشتغال عش��اير را دارند در دست اجرا قرار 
گرفته اس��ت. ضمن اينكه هدف ديگر اين طرح، 
اجراي عملي��ات عمراني و زيربنايي اس��كان در 
كانون هاي توسعه عشايري و تجهيز اين كانون ها به 
خدماتي از قبيل راه، آب، برق و آماده سازي سايت 
اسكان در مناطق عشايري كشور عنوان شده است، 
اما همچنان بسياري از كارشناسان معتقدند دولت 
به جاي تمركز بر يكجانشيني عشاير بايد شرايط 
زندگي و ايجاد علوفه و منابع آبي عشاير كوچ رو را 
در اولويت برنامه هايش ق��رار دهد؛ چراكه جامعه 
عشايري پراكنده در 8 هزار نقطه كشور علاوه بر 
خودكفايي اقتصادي داراي هويت فرهنگي خاص 
بوده و در عين حال تأثير زيادي از لحاظ امنيتي 
در كش��ور دارند. در حال حاضر 24 ميليون واحد 
دامي، 38 درصد دام س��بك كش��ور، 25 درصد 
توليد گوش��ت قرمز  و 35 درصد صنايع دس��تي 
كشور را عشاير در اختيار دارند و حدود 59 درصد 
عرصه كشور از حوزه قلمرو عشاير كشور است كه 
در صورت از بين رفتن سبك زندگي كوچ رو اين 
ظرفيت ها نيز از بين خواهد رفت. از اين رو مي طلبد 
مسئولان كشور براي حفظ اين سبك زندگي تمام 

عزم خود را جزم كنند. 
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عشاير:ديگركوچنميكنيم
 تا چند سال پيش در راه كوچ چندين چشمه آب و مرتع مناسب وجود داشت و دام ها پروار به مقصد مي رسيدند 

اما حالا نه از چشمه خبري است و نه از مرتع و پوشش گياهي

خانه وراميني ها با برق خورشيدي روشن خواهد شد
 طبق برنامه ريزي هاي انجام شده، اولين نيروگاه خورشيدي ورامين با ظرفيت توليد100 مگاوات برق 

درهفته دولت كلنگ زني مي شود

طي س�ال هاي اخير زندگي عش�ايري و كوچ نش�يني، به عنوان يكي از 
كهن ترين شرايط زيستي انسان، دس�تخوش تغيير و تحولاتي شده كه 
كند شدن آهنگ حركت و تكاپوي عشايرهاي استان هاي مختلف را رقم 
زده است. كاهش جمعيت عشاير كش�ور و انتخاب اجباري سبك زندگي 
يكجانشيني در پي بروز خشكسالي و نبود منابع آبي و مرتع و صدها مانع 
ديگر سبب شده است عش�اير كوچ رو به اجبار قيد زندگي آزادانه در دل 

طبيعت و مناطق يياقي و قش�اقي را بزنند و به يكجانشيني در حاشيه 
شهرها و روس�تاها روي بياورند. كاهش چش�مگير آمار جامعه عشايري 
كهگيلويه و بويراحمد، ايام، چهارمحال و بختياري و لرستان در ۳0 سال 
اخير با توجه به نقش اقتصادي عشايران كوچ رو در توليدات دامي و جذابيت 
سبك زندگي عشايري در رونق صنعت گردشگري بر نگراني از احتمال از بين 
رفتن  زندگي كوچ نشيني و دور شدن عشاير از ذات زندگي شان افزوده است. 

ميترا شهبازي

مريم احمدي
   گزارش يك

نوشتافزارايراني-اسلاميدرسمنان
عرضهميشود

مديركل كانون پرورش فكري كودكان     سمنان
و نوجوانان استان سمنان از افزايش 
مراكز ثابت و سيار اين كانون به 24 مركز خبر داد و گفت: دو مركز سيار 
براي كودكان روستايي در دو شهرستان ميامي و سرخه ايجاد مي شود. 
 مهدي جمال ادامه داد: هزينه هاي اين دو پ��روژه از طريق كمك خيرين 
جمع آوري شده اس��ت.  وي با بيان اينكه براي راه اندازي اين دو مركز سيار 
بيش از 2 ميليارد و 900ميليون ريال هزينه شده است، افزود: اين دو مركز 
به امكانات و تجهيزات به روز از جمله سيستم پخش فيلم مجهز هستند.  
مديركل كانون پرورش فكري كودكان و نوجوانان استان از توجه ويژه كانون 
به كودكان و نوجوانان روستايي خبر داد و تصريح كرد: در اين مدت تلاش 
كرده ايم زمينه اي فراهم شود كه كودكان و نوجوانان روستايي و مناطق كمتر 
برخوردار نيز از خدمات فرهنگي - هنري اين بخش محروم نمانند.  وي با 
بيان اينكه اردوي سه روزه امسال كودكان عضو كانون به كودكان و نوجوانان 
مناطق محروم اختصاص يافته است، افزود: اردوي امسال در مازنداران برگزار 
مي شود. سال گذشته بيش از 90 عضو موفق كانون پرورش فكري استان به 
همدان اعزام شدند و همه هزينه هاي اين اردو هم از طريق خيرين جمع آوري 
شد؛ چراكه كانون اعتباري براي هزينه در اين بخش ندارد.  اين مسئول از 
فراهم شدن مقدمات برگزاري نمايشگاه نوش��ت افزار ايراني - اسلامي در 
سمنان خبر داد و گفت: اين نمايشگاه بزرگ شهريورماه امسال براي مدت 20 
روز در مركز استان برپا خواهد شد.  وي با اشاره به اينكه در اين نمايشگاه علاوه 
بر نوشت افزار توليد داخل، بازي ها و سرگرمي هاي متناسب با فرهنگ ايران 
ارائه خواهد شد تصريح كرد: حمايت هاي مردمي از اين توليدات مي تواند به 
رشد و توس��عه فرهنگ اس��تفاده از توليدات داخلي و متناسب با فرهنگ 
ايراني - اسلامي كمك شاياني كند. ضمن اينكه با توجه به شعار مطرح شده 
از سوي مقام معظم رهبري در خصوص اقتصاد مقاومتي، توليد و اشتغال، اين 

نمايشگاه بستري براي كمك به عملي شدن اين شعار اساسي است. 

لغتنامهتركيآذربايجانيدرحالتدويناست
مسئول پروژه لغتنامه تركي آذربايجاني     اردبيل
گفت: لغتنامه تركي آذربايجاني با حضور 
و مشاركت تمامي صاحبنظران و كارشناسان در حال تدوين است. 
احد بيوته در ديدار اساتيد تركي آذربايجاني اس��تان آذربايجان شرقي و 
اردبيل با نماينده ولي فقيه در اس��تان و امام جمعه اردبيل اظهار كرد: ما 
با كمك متخصصان و نويسندگان متبحر آذربايجاني، فرهنگ لغات زبان 
تركي آذربايجاني را در حال تدوين نهايي داريم كه تاكنون در اين زمينه 
نشست هاي مختلفي را با متخصصان در اين حوزه انجام داديم.  وي به ديدار 
اخير با متخصصان و نويسندگان لغتنامه تركي آذربايجاني در تبريز اشاره 
كرد و گفت: ديدار اساتيد تركي آذربايجاني استان هاي آذربايجان شرقي و 
اردبيل نيز برگزار شد تا بيشتر از نقطه نظرات آيت الله سيدحسن عاملي 
استفاده كنيم.  در اين نشس��ت نماينده ولي فقيه در استان و امام جمعه 
اردبيل نيز با تشبيه زبان به عنوان مس��ئله اي زنده و جاندار بر خطر ورود 
واژگان بيگانه به زبان تركي آذربايجاني و از بين رفتن واژگان موجود در آن 
تأكيد و زيبايي هر زبان را خلوص آن اعلام كرد.  آيت الله سيدحسن عاملي 
بنياد دائره المعارف اردبيل را به عنوان مؤلف لغتنامه تركي آذربايجاني مكاني 
براي گردهم آمدن دلس��وزان زبان تركي آذربايجاني دانست و گفت: اين 
مجموعه علاوه بر گردآوري لغات بايد نقش خالي فرهنگستان را نيز پر كند.  
وي تصريح كرد: در مقطع كنوني زبان ما نيازمند كلمات جايگزين به جاي 

لغات دخيل و جديد است تا جلوي ورود كلمات دخيل ديگر گرفته شود. 

نخستينشهربازيسرپوشيدهسنندج
تاپايانشهريوربهبهرهبرداريميرسد

ش�هردار س�نندج با بيان اينكه پروژه     كردستان
احداث شهربازي سرپوشيده بيش از 95 
درصد پيشرفت فيزيكي دارد، گفت: تا پايان شهريور ماه سال جاري 
اين ش�هربازي مدرن و اس�تاندارد به بهره برداري خواهد رس�يد. 
منوچهر فخري با بيان اينكه يكي از مهم ترين مش��كلات سطح شهر 
نداش��تن مكان مناس��ب و اس��تاندارد براي بازي كودكان در س��طح 
شهراست، ادامه داد: يكي از برنامه هاي اصلي شهرداري در سال گذشته 
همكاري با بخش خصوصي براي اجراي طرح هاي عمراني، خدماتي و 
رفاهي بود.  وي گفت: يكي از پروژه هايي كه شهرداري سنندج موفق به 
جذب سرمايه گذار براي اجراي آن شد احداث شهربازي سرپوشيده و 
استاندارد در سطح شهر است.  فخري افزود: عمليات احداث نخستين 
شهربازي سرپوش��يده مدرن و استاندارد در پاييز س��ال گذشته و در 
زميني به مس��احت 2 هزار و ۷00 مترمربع آغاز شد كه در سه طبقه 
در حال احداث اس��ت.  شهردار س��نندج عنوان كرد: سالن اصلي اين 
ش��هربازي داراي يكهزار و 200 مترمربع مس��احت اس��ت كه در اين 
شهربازي 160 نوع بازي براي سنين مختلف در نظر گرفته شده است.  
وي سالن بولينگ استاندارد، س��الن واقعيت مجازي، سالن ايرهاكي و 
فوتبال دستي، سالن تخصصي جش��ن تولد، كافي شاپ، روف گاردن، 
فورت كورت شامل رستوران هايي با غذاهاي ايراني و خارجي و همچنين 
غرفه غذاهاي محلي كردستان را از ديگر سالن هاي اين شهر بازي مدرن 
و استاندارد برش��مرد.  ش��هردار س��نندج از بهره برداري از نخستين 
شهربازي سرپوشيده تا پايان شهريور ماه سال جاري خبر داد و گفت: در 

حال حاضر اين پروژه بيش از 95 درصد پيشرفت فيزيكي دارد. 

آغازاحداثقطعهاولآزادراهمراغه-هشترود
معاون ساخت و توسعه آزادراه هاي وزارت    آذربايجان شرقي
راه و شهرسازي در مراسم آغاز احداث 
قطعه اول آزادراه مراغه - هشترود با بيان اينكه 3 هزار و 5۰۰ ميليارد 
تومان براي آزادراه هاي كشور تخصيص يافته است، گفت: با اعتبار 
تخصيص يافته يكهزار و 2۰۰ كيلومتر آزادراه در حال احداث است. 
سيدحسين ميرش��فيعي افزود: از اعتبار تخصيص يافته 2 هزار و 500 
ميليارد تومان توسط سرمايه گذاران و يكهزار ميليارد تومان نيز به صورت 
عرضه اوراق مشاركت تأمين شده اس��ت.  وي ادامه داد: از آزادراه هاي در 
دست احداث كشور امسال 150 كيلومتر به بهره برداري مي رسد.  معاون 
ساخت و توسعه آزادراه هاي وزارت راه و شهرسازي در ادامه از تخصيص 55 
ميليارد تومان براي آزادراه مراغه- هشترود خبر داد و افزود: بخشي از اعتبار 
مورد نياز امسال نيز از سوي بانك سپه به عنوان سرمايه گذار طرح تأمين 
خواهد شد.  وي خاطرنشان كرد: عمليات اجراي چهار قطعه از شش قطعه 

آزادراه مراغه - هشترود به طول 92 كيلومتر در حال اجراست. 

معاون وزير نيرو در امور آب و آبفا:
سدنرمابازطرحهايمهموزارتنيرو

درگلستاناست
پروژه س�د نرماب از اولين پروژه هاي مس�تقيم فاينانس داخلي 
است و در تأمين آب شرب مردم شرق گلستان تاثير بسزايي دارد. 
معاون وزير نيرو در امور آب و آبفا در بازديد از سد نرماب با عنوان كردن مطلب 
فوق گفت: يكي از اهداف اين پروژه در جهت محروميت زدايي و تأمين آب 
شرب بيش از 80 هزار نفر از مردم شرق استان است كه به همين دليل بايد 
توجه ويژه اي به آن داشته باشيم.  رحيم ميداني افزود: ما همچنين در اين 
پروژه با توجه به توان مالي قرارگاه خاتم انتظ��ار ويژه تري داريم و اميدوار 
هستيم در سال جاري قرارگاه نگاه ويژه اي به اين طرح مهم داشته باشد.  
وي تصريح كرد: پروژه س��د نرماب به لحاظ فني به عنوان يك سد خاكي 
پروژه مهمي اس��ت كه بايد دقت نظر كامل را در آن اعمال كرد. اين پروژه 
تأمين كننده آب شرب بخش اعظمي از مردم شرق استان است و ما در حد 
مقدورات تلاش مي كنيم در سال جاري به اين پروژه مساعدت لازم را داشته 
باشيم.  اين مسئول افزود: در اين چهار سال دولت در بحث تأمين آب شرب 
مردم انقلابي رخ داد و توانستيم حدود 2 هزار ميليارد تومان براي آب شرب 
روستايي در كشور ظرفيت ايجاد كنيم و مشكل 4 ميليون نفر از روستائيان 

استان را حل نماييم و اميد داريم اين نهضت در دولت جديد ادامه يابد. 

خط ريلي جديدي از ش�هر اراك به كرمانشاه به 
مسافت ۲۷۲ كيلومتر در دست احداث است كه طي 
ماه هاي آينده مورد بهره برداري قرار خواهد گرفت. 
جلال الدين كوكنار با اعلام خبر فوق گفت: راه آهن 
اراك در مركز كشور قرار دارد و از همه جهات شرق، 

غرب، شمال و جنوب از دسترسي خوبي برخوردار 
است.  وي ادامه داد: اداره كل راه آهن در چهار استان 
با حوزه استحفاظي به مسافت 400 كيلومتر واقع 
شده كه اين مس��افت با اضافه ش��دن ملاير به آن 
به 5۷5 كيلومتر افزايش خواه��د يافت.  مديركل 

راه آهن اراك بيان داش��ت: يكي ديگر از كارهايي 
كه توانستيم در انجام آن موفق عمل كنيم افزايش 
طول ايس��تگاه ها از 400 متر به 1000 متر بود كه 
اين مس��ئله كمك ش��اياني به بالا بردن بهره وري 
در راه آه��ن مي كند و مي تواني��م از قطارهايي كه 

متراژ بالايي دارند نيز استفاده كنيم.  كوكنار گفت: 
همچنين از ابتداي امسال چند زيرگذر در دست 
احداث در شهرستان هاي شازند و اراك وجود دارد 
و با احداث خط راه آهن كرمانشاه در غرب، راه آهن 

اراك به همه نقاط ايران دسترسي خواهد داشت. 

خط ريلي جديد اراك– كرمانشاه امسال به بهره برداري مي رسد
  مركزي

نماينده مردم قائمشهر در مجلس: 
بيبرنامگيجهادكشاورزي

آسمانمازندرانراسياهميكند
آتش زدن بقاياي مزارع كشاورزي رسم نامباركي است كه هر ساله در مزارع 
شمال كشور از جمله مازندران انجام مي شود. آتشي كه بعد از فصل برداشت، 
هنگام غروب آفتاب، آسمان آبي شهر را تيره و تار مي كند و عاوه بر آلودگي 
هوا منجر به تخريب مزارع و محيط زيست هم مي شود. بنابراين چندي پيش 
اجراي اين رسم از سوي مسئولان ممنوع اعام شد، اما با اين حال باز هم 
اين ممنوعيت نتوانست دردي را درمان كند و به رغم تازگي آن، كشاورزان 
اعتنايي به آن نكردند. در اين راس�تا نماينده مردم قائمش�هر در مجلس 
معتقد است كش�اورزان در نبود  برنامه اي جامع از سوي جهادكشاورزي 
و س�ازمان حفاظ�ت از محيط زيس�ت اي�ن اق�دام را انج�ام مي دهن�د. 

    
همين چند وقت پيش بود كه بحث ممنوعيت آتش زدن مزارع مطرح و 
تصويب شد. با اين حال هنوز هم كشاورزاني هستند كه بعد از برداشت 
محصول، بقاياي آنها را آتش مي زنند و آس��مان شهرشان را تيره و تار 
مي كنند. معضلي كه نه تنها آلودگي هوا و نفس تنگي شهر را براي آنها 
به ارمغان مي آورد، بلكه حتي از حاصلخيزي خاك در سال هاي بعدي 
هم مي كاهد. اقدامي كه هر دو س��وي آن، كشاورزان را بازنده مي كند. 
البته طي چند سال اخير تعداد قابل توجهي از كشاورزان اين اقدام را 
كنار گذاشته اند. با اين حال آنهايي كه براي كشت دوم آماده مي شوند، 
ناگزير باز ه��م بقاياي محصولات را ب��ه آتش مي كش��ند. در اين باره 
نماينده مردم قائمشهر در مجلس شوراي اسلامي به خبرنگار »جوان« 
مي گويد: »خوشبختانه تعداد كش��اورزاني كه هر ساله دست به آتش 
زدن مزارعشان مي زنند كاهش يافته و امسال هم با كاهش چشمگيري 
روبه رو شده است. با اين حال هنوز هم تعداد كمي از كشاورزان بر ادامه 
اين س��نت اصرار مي ورزند.« عبدالله رضيان با اش��اره به اينكه ش��ايد 
تنها 2درصد از كشاورزاني كه دست به آتش زدن مزارعشان مي زنند، 
باقيمانده باشد، مي افزايد: »خوش��بختانه اين معضل در مازندران در 
دست كنترل است و استان هاي ديگر هس��تند كه همچنان با بخش 

زيادي از اين مشكل دست و پنجه نرم مي كنند.«
  تنها راهكار، كمك هاي دولتي است

همانطور كه گفته ش��د، اين مش��كل تنها مختص به استان مازندران 
نيست و تمام استان ها را در بر مي گيرد و كشاورزان در هر نقطه از كشور 
براي انجام كشت دوم، اغلب دست به آتش زدن مزارع مي زنند. نماينده 
مردم قائمشهر در مجلس مي گويد: »اين كشاورزان براي جلوگيري از 
بيكاري و تأمين معيش��ت به اجبار بايد كاه و كلش باقيمانده از مزارع 
را به آتش بكشند. اين در حالي اس��ت كه اگر مسئولان براي برداشت 
سبز و بدون آتش زدن به آنها كمك مي كردند، نه تنها نيازي به تحمل 
افزايش آلودگي نداشتيم، بلكه علوفه مورد نياز دامداران هم به راحتي 
تأمين مي شد.« رضيان با اشاره به اينكه دولت مي تواند با پرداخت هزينه 
كمي به كشاورزان براي درو چندين هزار هكتار به راحتي كمك كند، 
مي افزايد: »با اين حال جاي تأسف دارد كه هيچ كدام از مسئولان دولتي 
در سازمان جهاد كشاورزي و محيط زيست برنامه درستي به كشاورزان 
ارائه نمي دهند. كشاورز هم مي آيد براي اينكه دوباره زمين هايش قابل 
استفاده ش��ود، اين كار را انجام مي دهد.«  وي با اشاره به اينكه به رغم 
تعداد كم كش��اورزان متخلف، باز هم لازم اس��ت در راستاي برداشت 
سبز محصولات، تدابيري انديشيده ش��ود، ادامه مي دهد:»هر چقدر 
هم بخواهيم كش��اورزان را كنترل كنيم، باز هم آنها كار خودش��ان را 
انجام مي دهند، از اين رو لازم است در مرحله اول فرهنگ سازي صورت 
گيرد، سپس كمك هاي دولتي به كشاورزان اختصاص داده شود. اين 
درحالي است كه اگر بخواهيم براي هر مزرعه يك نگهبان يا بازرس قرار 
دهيم، به هيچ وجه مقرون به صرفه نيس��ت و كار درست اين است كه 

همان هزينه را براي كمك به كشاورزان اختصاص دهيم.«
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